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چندین ســال اســت که همه از 
مشکلات ریشــه ای و زیرساختی 
اینترنت کشور خبر دارند اما کمتر 
کاری برای آن صورت گرفته اســت. برخلاف همه 
کشــورهای دیگر در ایران به جای رشد زیرساخت 
اینترنت ثابت، طی ســال های گذشته همه نگاه ها 
معطوف به اپراتورهای تلفن همراه و اینترنت موبایل 
بوده است. این در حالی است که در کشورهای دیگر 
اینترنت ثابت به عنوان اینترنت اصلی و مصرفی اکثر 
مردم مورد استفاده قرار می گیرد و اینترنت موبایل 

برای کارهای سبک تر در دسترس است.
روز دوشــنبه رئیس جمهوری در نشســت خبری 
خود در پاسخ به ســؤالی درباره سرعت اینترنت با 
بیان اینکه در ســال های گذشته اقداماتی که برای 
تأمین زیرساخت های اینترنت باید انجام می شده 
که  نشده است، گفت: اگر این اقدامات انجام می شد 
امروز شــاهد این مشــکلات نبودیم؛ لذا باید این 
عقب ماندگی ها را جبران کنیم. سید ابراهیم رئیسی 
با یادآوری یکی از وعده های خود در زمان انتخابات 
یعنی در دســترس بودن اینترنت برای دهک های 
پایین، تأکید کرد: وزیر ارتباطــات اعلام کرده که 
۳دهک پایین دسترسی شــان به اینترنت رایگان 
شده است. آخرین آمارهای سازمان تنظیم مقررات 
و ارتباطات رادیویی نشــان می دهد که از مجموع 
حدود ۱۰۸میلیون مشترک اینترنت پهن باند کشور 
تنها حدود ۱۱میلیون مشــترک اینترنت پهن باند 
ثابت در کشــور وجود دارد؛ به این معنا که حدود 
۱۰درصد مشترکین، امکان اســتفاده از اینترنت 
ثابت را دارند و حدود ۹۰درصد دیگر تکیه شان به 

اینترنت موبایل است.

اتفاقی که نیفتاد 
از کل مشترکین اینترنت کشور هم تنها ۰.۱۹درصد 
بــه اینترنت فیبر نوری دسترســی دارنــد. یعنی 
 ADSL ۹۹.۹۸درصد دیگــر مشــترک اینترنت
هستند که فناوری منسوخ شده به حساب می آید. 
در ADSL از کابل مســی تلفن استفاده می شود و 
عملا امکان فراهم کردن اینترنت با سرعت بالا برای 

آن وجود ندارد.
محمدجواد آذری جهرمی، وزیر ســابق ارتباطات 
در چند گفت وگوی خود با همشــهری طی دوران 
وزارتش هم به این مسئله اشاره کرده بود. او گفته 

بود: کابل مســی واقعا در ماجرای سرعت اینترنت 
یک دســت انداز و چالــش بزرگ اســت. جهرمی 
گسترش پیدانکردن زیرساخت های فیبر نوری را 
یکی از مشکلات مهم دوران وزارت خود می دانست 
و در ایــن رابطه گفته بود: اگر احســاس کنیم این 
مرحله پیش نمی رود و مشکل تامین سرمایه حل 
نمی شــود، باید موضوع را به دولت ارجاع دهیم و 

بخواهیم دولت کمک کند.

زیرساخت هایی که فراهم نشد 
واقعیت این اســت که برخلاف اینترنت موبایل، در 
دوران دولت گذشته زیرساخت های اینترنت ثابت 

گسترشی پیدا نکرد و چالش های آن حل نشد.
کاربران کشورهای جهان از اینترنت موبایل بیشتر 
برای کارهای با حجم دانلود پایین استفاده می کنند 
و این اینترنت ثابت اســت که نیازهای آنها را مثلا 
برای دیدن فیلم های آنلایــن با کیفیت بالا)HD و 
بالاتر(، تلویزیون اینترنتی و موارد دیگری که نیاز به 

سرعت و حجم بالای دانلود دارند برآورده می کند.
اینترنت فیبر نوری می تواند به سرعت یک گیگابیت 
بر ثانیه برسد، اما در اینترنت همراه حتی نسل های 
۴ و ۵ محدودیت ســرعت فراوان وجود دارد. وقتی 

تکیه بر اینترنــت موبایل باشــد، به خاطر ظرفیت 
پایین دکل های ارتباطی عملا مصرف زیاد می تواند 
اینترنت کشــور را فلج کند. ماجرا مانند این است 
که از اتوبانی دوبانده ۵ یــا ۶باند خودرو قصد عبور 
داشته باشند. این مسئله و کندی اینترنت در دوران 
کرونا به خوبی مشــهود بود. این در حالی است که 
فیبرنوری بزرگراهی ۱۰ یا ۲۰بانده به حساب می آید. 
علاوه بر این تکیه اینترنت موبایل به فرکانس های 
رادیویی عملا کار را ساخت می کند و هرنوع تداخلی 
می تواند سرعت آن را به شدت تحت تأثیر قرار دهد.

تأمین زیرساخت؛ تنها راه نجات
آرش کریم بیگــی، مدیرعامــل شــاتل موبایــل 
به عنوان یکــی از بازیگران اکوسیســتم ارتباطی 
کشور، بر توســعه پهنای باند ثابت تأکید می کند. 
او این توســعه را هم به معنای دسترســی پذیری، 
ثبــات، تعرفه گــذاری و مقرون به صرفــه بــودن 
و هــم از نظــر توســعه تکنولــوژی می دانــد. 
کریم بیگــی بر این باور اســت که »کلید توســعه 
دسترســی پذیری مــردم و کلیــد پرکــردن 
 شــکاف دیجیتال، توســعه پهنــای بانــد ثابت
)fix broadband( و در راس آن فیبر نوری است«.

این کارشناس حوزه ارتباطات و فناوری اطلاعات در 
گفت وگو با همشهری با اشاره به اینکه در هیچ جای 
دنیــا، اینترنت موبایل به عنوان پهنــای باند اصلی 
و زیرساخت اصلی ارتباطی کشــور مورد استفاده 
قرار نمی گیــرد، می گوید: »در کشــورهایی مانند 
سوریه و افغانستان که زیرســاخت ارتباطی ثابت 
نداشتند، اینترنت موبایل فقط به طور موقت نقش 

ایفا می کرد.«
کریم بیگی تأکید می کند که اســتفاده از اینترنت 
موبایل نه می تواند ادامه دار باشد و نه می تواند برای 
کاربــران، اپراتورها و حاکمیــت توجیه اقتصادی 
داشته باشد. او دلیل این موضوع را اینگونه توضیح 
می دهد: »پهنای باند ثابت و در راس آن فیبر نوری 
یک زیرســاخت باثبات و بدون محدودیت اســت. 
درحالی که پهنای باند موبایل محدودیت مشخصی 
به نام فرکانس دارد که هر چقدر مصرف مشترکان 
دیتای آن افزایش یابد، مدام بــا کاهش کیفیت و 

کمبود منابع فرکانسی مواجه می شود.«
کریم بیگی در ادامه می گوید: »به این ترتیب بدون 
اینکه نیاز باشد که فرکانس جدیدی را به اپراتورهای 
موبایل ارائه دهیم، ظرفیت جدیدی را در شــبکه 

تلفن همراه خالی می کنیم.«

زخم قدیمی زیرساخت فیبر نوری
بر خلاف اینترنت موبایل، طی سال های گذشته کار چندانی برای توسعه زیرساخت های فیبرنوری جهت ارائه اینترنت 

پرسرعت صورت نگرفته است

مأموریت ماه، شاید وقتی دیگر
پرتاب آزمایشــی ماموریت آرتمیس یک بــرای بازگرداندن 
انســان به ماه، به تعویق افتاد. طبق اعلام رسمی ناسا، پرتاب 
برنامه ریزی شده موشــک ماه ماموریت آرتمیس یک که روز 
دوشنبه لغو شــد به زمانی موکول شد که موشک کاملا آماده 
این ماموریت باشد. این موشــک قرار بود در ماموریتی به فضا 
پرتاب شود تا یک کپسول خدمه با ۳آدمک آزمایشی را در مدار 
ماه قرار دهد. به گزارش فاکس بیزینس، به گفته مایک سارافین، 
مدیر ماموریت آرتمیس، تصمیم بــرای لغو پرتاب پس از آن 
اتخاذ شد که مهندسان در حال کار روی این پروژه با مشکلی در 
خنک کننده موتور شماره ۳مواجه شدند. سارافین گفت: ما باید 
موتور را در دمای خنک برودتی قرار دهیم؛ به طوری که هنگام 
روشن شدن، با سوخت ســردی که از آن عبور می کند شوکه 
نشــود؛ بنابراین برای ارزیابی آن به زمان کمی نیاز داشتیم. 
وقتی تیم شروع به کار کرد، مشــکلی در دریچه هواگیری در 
مخزن داخلی نیز مشاهده شد. به گفته او، آنها پس از یافتن این 
ایرادات، پرتاب را متوقف کردند. البته یک سری مسائل آب و 
هوایی نیز وجود داشت. تلاش بعدی برای پرتاب حداکثر تا ظهر 
جمعه انجام نخواهد شــد. با این حال سارافین گفته است که 
مهندسان این ماموریت به زمان نیاز دارند تا وضعیت موتورها را 
ارزیابی کنند. او گفت: اول از همه باید به تیم استراحت بدهیم و 

سپس آنچه را که امروز متوجه شدیم ارزیابی می کنیم.

به گفته بیــل نلســون، مدیر ناســا، کامالا هریــس، معاون 
رئیس جمهور آمریکا ازجمله افرادی بود که روز دوشنبه برای 
این پرتاب برنامه ریزی شــده در مرکز فضایی کندی فلوریدا 
حضور داشت. او گفت: این یک موشــک کاملا جدید است و 
تا زمانی که آماده نشــود پرواز نخواهد کرد. در این موشک و 
سیســتم های آن میلیون ها جزئیات وجــود دارد و نیازی به 
گفتن نیست که پیچیدگی آن وقتی که در کانون توجه همه 
اســت، دلهره آور اســت. هومر هیکهام، مهندس سابق ناسا، 
گفت: حالا مشکل اصلی این اســت که مشکل در موتور ۳رخ 
داده که در این صورت نمی توان آن را روی پد پرتاب تعویض 
کرد؛ بنابراین کار نه به چند روز که به هفته ها زمان نیاز دارد. 
مهندسان پیش از اینکه درباره مشکل اصلی به نتیجه برسند 
که تعمیر موشک روی سکو امکان پذیر است یا نه، باید هزاران 

داده را مطالعه کنند.

افتتاح پروژه های وزارت ارتباطات 
در هفته دولت

روز گذشته، بخشــی از طرح های حوزه ارتباطات و فناوری 
اطلاعات به مناسبت هفته دولت افتتاح شد.

به گزارش همشــهری، در این مراســم که بــا حضور وزیر 
ارتباطات و مسئولان این وزارتخانه برگزار شد، ۴۹۱۸پورت 
فیبر نوری در شــهر رشــت و ۳۰هــزار پــورت در یزد به 
بهره برداری رســید. علاوه بر این، دسترسی ۳۵۹روستای 
جدید به شبکه ملی اطلاعات به بهره برداری رسید. همچنین 
۲ اپراتور خدمات رسان به کسب وکارها فعالیت خود را آغاز 
کردند. یکی از مهم ترین پروژه هایی که دیروز افتتاح شــد، 
پروژه »ابر یکپارچه توزیع شــده سراســری« بود. محمد 
خوانساری، رئیس سازمان فناوری اطلاعات در این مراسم 
گفت:  از مهم ترین ویژگی های پــروژه »ابر یکپارچه توزیع 
شده سراســری« تمرکززدایی محتوا و خدمات از تهران در 
راستای اهداف شــبکه ملی اطلاعات، شکل گیری و توسعه 
سکوی ارائه خدمات ابری توزیع شده در کشور، به روزرسانی 
مراکز داده، استفاده بهینه از منابع موجود و ارائه خدمات مورد 
نیاز کسب وکارهای نوپا به صورت یکپارچه و اقتصادی است.

فناوری فضا

روغــن  از  پوششــی  محققــان، 
درخــت چــای بــه همــراه دارچیــن را 
ابــداع کرده انــد که تــا ۶مــاه می تواند 
ازجملــه  مختلــف  میکروب هــای 
SARS-CoV-2 را از بیــن ببــرد. 
همچنیــن می تــوان ایــن پوشــش را 
شارژ کرد. ماده مذکور از ترکیب پلی 
اورتان بــا روغــن درخت چــای و روغن 
دارچیــن تشــکیل شــده که همــه این 

مواد شناخته شده و ایمن هستند.

۶
ماه

براســاس گزارش ارســالی از پیشــرفت 
در  گیاهــان  کشــت  آزمایش هــای 
ایســتگاه فضایــی چیــن، بــذر 2گیــاه 
ونتیــان  آزمایشــگاهی  مــاژول  در 
)Wentian( چیــن جوانــه زده و اکنــون 
نهــال  در شــرایط خوبــی هســتند. 
آرابیدوپســیس چندیــن بــرگ و نهــال 
برنج تا ارتفاع حدود ۳۰سانتی متر رشد 
کرده است. بعدها آزمایش های چرخه 
زندگــی گیاهان بــرای به دســت آوردن 

دانه های فضایی انجام خواهد شد.

۳۰
سانتیمتر

عدد خبر

اینترنت


